
El Gremi d’Àrids de Catalu-
nya i l’Associació Provincial
de Fabricants d’Àrids i For-

migons de Lleida han signat un
conveni de col·laboració per al
desenvolupament d’iniciatives i
actuacions conjuntes amb l’ob-
jectiu de defensar els interessos
del sector.

La signatura del conveni va tenir
lloc a la seu del Gremi d’Àrids de
Catalunya, a Barcelona, el 16 de
gener passat entre el seu presi-
dent, Joan Franquesa, i el presi-
dent de l’associació lleidatana,
Sebastià Espinet.

Tots dos presidents han valorat
molt positivament aquesta “unió
territorial” de gremis que, tal com
ha explicat Joan Franquesa,“ha de
servir per lluitar contra les difi-

cultats, cada cop més evidents,
amb què es troben les empreses a
l’hora d’ampliar les pedreres ja
existents i d’obrir-ne de noves”.

D’altra banda, Franquesa també
ha remarcat la necessitat d’iniciar
polítiques de comunicació con-
juntes “per donar a conèixer el
respecte pel medi ambient del
sector, amb el perfecte compli-
ment de totes les normatives
establertes des de la Generalitat i
la Unió Europea”.

Amb la signatura d’aquest conve-

ni, Sebastià Espinet, que presideix
l’associació lleidatana des de fa
més de cinc anys, passa a assumir
la vicepresidència del Gremi d’À-
rids de Catalunya.

L’Associació Provincial de Fabri-
cants d’Àrids i Formigons de
Lleida està formada per 30
empreses de les comarques lleida-
tanes que, amb la signatura d’a-
quest conveni, entraran a formar-
ne part sense perdre la seva inde-
pendència del Gremi d’Àrids de
Catalunya.

D’aquesta manera, aquest gremi,
format fins ara per 70 empreses
de les comarques barcelonines i
gironines principalment, passarà a
representar més del 80% de la
producció dels àrids a Catalunya
i incrementarà la seva representa-
tivitat territorial.

Assemblea, a Lleida

D’altra banda, el proper 27 de
febrer se celebrarà l’assemblea
anual de l’associació lleidatana on
tindrà lloc la presentació oficial a
tots els associats de la unió
d’ambdós gremis.
A l’Assemblea que es farà a la
Confederació d’Organitzacions
de Lleida (Coell), hi assistirà el
president del Gremi d’Àrids, Joan
Franquesa, i alguns membres de
la junta directiva. A més, l’asso-
ciació lleidatana ha convidat a la
Cristina Bosch, recentment no-
menada delegada territorial de
Lleida de Medi Ambient.

Butlletí del Gremi

Amb aquesta unió, el Gremi d’Àrids passa a representar més
del 80% de la producció d’àrids a Catalunya

Butlletí informatiu mensual del
Gremi d’Àrids de Catalunya
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Gran participació de
les empreses gironines
del Gremi d’Àrids a
l’assemblea celebrada

el 24 de gener
4

GREMI D’ÀRIDS
de Catalunya

Entrevista a Sebastià
Espinet, president de
l’associació d’àrids de
Lleida i vicepresident
del Gremi d’Àrids

SERVIÀ CANTÓ,
una empresa de
les comarques de 
Girona, al servei 
de l’obra civil

L’Associació Provincial d’Àrids
i Formigons de Lleida s’uneix

al Gremi d’Àrids de Catalunya

Els dos presidents, Joan Franquesa i Sebastià Espinet, signen l’acord

El proper 27 de
febrer, tindrà lloc

l’assemblea anual de
l’associació lleidatana
a la seu de la Coell
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ASSISTÈNCIA

Sr. Joan Franquesa (Jaime Franquesa, SA)

Sr. Sebastià Alegre (Eacsa, Astington, SA, Forbisa)

Sr. Antoni Garrigosa (Àrids Garrigosa, SA)

Sr. Joan Solanas (Monsolven, SA i Montgavi, SA)

Sr. Joaquim Roca (Cansa 2001)

Sr. Carles Grau (Puigfel, SA, Sefel, SA)

Sr. Domènec Espadalé (Cycosa)

Sr. Pere Torras (Mubermu, SA)

Sr. Xavier Riba (Promsa)

Sr. Quim Roca (Àrids Germans Curanta, SA)

Sr. Jordi Torra (Àrids Guixeras, SL)

Sr. Sebastià Espinet (President del Gremi de Lleida)

Sr. Joan-Ignasi Navarro (Hormiconsa, Cogas)

Hi excusen la seva assistència:

Sr. Joan-Manuel Foj (Canteras Foj, SA)

TEMES

1. Lectura i aprovació, si escau, de l’acta anterior

2. Tancament comptable i pressupost de l’any 2002

3. Balanç de la darrera trobada amb Mines

4. Temes de Medi Ambient:

- Procés de revisió dels annexos de la Llei 3/98 (IIAA)

- Xarxa Natura 2000 de la UE

- Implantació de la ISO 14000/EMAS al sector

5. Activitat mediàtica del Gremi

6. Relacions del Gremi amb ANEFA

7. Convocatòria de l’Assemblea Girona

8. Conveni amb el Gremi de Lleida

9. Conveni Banc de Sabadell

10. Visita col·lectiva a la Fira SAMOPYC’02 de Saragossa

11. Temes diversos

EDITORIAL
Després de molts anys d’un creixement moderat de la
inversió pública a Catalunya, on la construcció d’ha-
bitatges ha fet d’autèntic motor de l’economia cata-
lana, les previsions d’importants inversions a Cata-
lunya de l’Estat i de la Generalitat s’estan fent reali-
tat. Des del 1992, ara fa 10 anys, el país no rebia un
volum d’inversió similar: l’arribada del TGV, l’amplia-
ció del Port de Barcelona, el desviament del Llobre-
gat, la línia 9 del metro, la tercera pista de l’aeroport
del Prat, etc. Només el volum d’obra que comporta
el projecte del Fòrum 2004 ja supera la inversió
olímpica del 92.

Tanmateixk totes aquestes inversions en obra pública
arriben en un moment en què el nostre sector està
advertint des de fa temps que es pot produir un man-
cança real de col·lapse en el subministrament d’àrid
a Catalunya. Un estudi fet per la Direcció General
d’Energia i Mines l’any 1999 preveia que podríem
arribar a un dèficit de material l’any 2006. Però algu-
nes d’aquestes grans infraestructures no s’havien
comptat, ja que en aquell moment no estaven apro-
vades. La falta de dades reals que teníem l’any 1999,
més alguns problemes de subministrament que ja
s’han produït, fan que segurament aquest col·lapse
del 2006 estigui realment més proper del que tots
podríem arribar a imaginar.

Les estadístiques són realment aclaparadores. El con-
sum anual d’àrids a Europa és de 3.000 milions de
tones. Estem parlant del producte més consumit pels
europeus després de l’aigua. A l’Estat espanyol és de
400 milions de tones. La mitjana europea per habi-
tant és de 22 kg per persona i dia. Els catalans no ens
quedem pas curts: el nostre consum és de 20 kg per
persona i dia, però els alemanys en consumeixen 27
kg. Tots els estudis científics indiquen que es pot
mesurar el nivell de desenvolupament econòmic
d’una societat observant el consum d’àrid per habi-
tant. Per tant, la tendència dels catalans serà, sens
dubte, a incrementar el seu consum habitual. A
aquesta tendència, cal sumar-hi el consum extraordi-
nari que representarà l’arribada de les noves infraes-
tructures esmentades anteriorment. L’exemple el
tenim al País Valencià, on a causa de l’ampliació del
Port de València el seu consum per habitant ha supe-
rat la mitjana catalana i l’europea, sense sumar-hi les
extraccions d’argiles per al sector ceràmic.

En aquest context econòmic, el sector topa constant-
ment amb grans dificultats d’obertura de noves
explotacions, o d’ampliació de les actuals. És un pro-
blema de país. Després de tants anys d’anhelar inver-
sions vitals en obra pública per al nostre desenvolu-
pament econòmic, no hem d’arribar a la contradicció
de no poder arribar a executar els projectes, o retar-
dar-los en el temps, per falta de material. La Genera-
litat de Catalunya, com a administració responsable
de la planificació de les necessitats estructurals d’à-
rids del país, amb una visió superior de la que pot
tenir l’àmbit local, ha de ser responsable de les nos-
tres activitats. Una entitat local no ha de poder con-
dicionar l’existència d’una pedrera d’àrid granític, per



El conseller de Medi Am-
bient, Ramon Espadaler, va
ser l’encarregat de lliurar el

certificat ISO 14001 a l’empresa
pública de la Generalitat GISA
(Gestió d’Infraestructures, SA),
presidida per Joan-Ignasi Puigdo-
llers, en reconeixement al seu
esforç en l’aplicació de mesures
de gestió ambiental.
Amb l’obtenció d’aquest certifi-
cat, GISA ha donat un impuls en
matèria mediambiental al sector
de la construcció, ja que mit-
jançant la inclusió de la planifica-
ció mediambiental a les obres i la
dotació d’un annex mediambien-
tal als projectes introdueix les se-
ves empreses col·laboradores
(empreses constructores, engi-

nyeries, consultories i gabinets
d’arquitectura, etc.) en els conei-
xements i les pràctiques mediam-
bientals correctes.
GISA és una empresa pública de
la Generalitat de Catalunya crea-
da l’any 1990 que té com a objec-
tiu projectar, construir, conservar,
explotar i mantenir les obres pú-
bliques i els serveis que s’hi pu-
guin instal·lar o desenvolupar en
relació amb les infraestructures
que promogui la Generalitat de
Catalunya. D’entre les obres més
importants que estan duent a
terme, hi ha el tram Sallent-Ber-
guedà sud de l’eix del Llobregat i
els trams Sagrera-Can Zam i
Sagrera-Gorg de la línia 9 del
metro.

GISA obté el
certificat ISO 14001

Revisió dels annexos
de la Llei 3/98

El Gremi d’Àrids ha mantin-
gut converses amb la patro-
nal Pimec-sefes sobre les

propostes de modificació dels an-
nexos de la Llei 3/98.
El Gremi proposa que l’activitat
d’extracció de recursos minerals
passi a formar part de l’annex I
(fins ara a l’annex II.1). El sector
porta anys demanant aquest
canvi, ja que actualment l’Admi-
nistració local pot interferir en el
procés productiu i no atorgar les
llicències ambientals necessàries
per treballar.
Les activitats de l’annex II.1 obte-
nen una llicència ambiental con-
junta de la Generalitat i els ajun-
taments, mentre que les activitats
de l’annex I han d’obtenir una

autorització ambiental de la
Generalitat i l’ajuntament només
s’ha de limitar a atorgar el certifi-
cat de compatibilitat urbanística
de l’extracció.
El motiu de la sol·licitud és,
doncs, que l’autorització am-
biental per a l’extracció de recur-
sos minerals del subsòl depengui
exclusivament de la Generalitat,
com a administració responsable
de la planificació de les necessitats
d’àrids del país.
La resposta a aquesta petició se
sabrà en pocs dies. Una reposta
positiva significaria un important
pas en la consolidació del sector
a Catalunya en un moment en
què la manca d’àrids pot fer peri-
llar importants infraestructures.

Actualitat
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El sector extractiu català és
capdavanter en l’àmbit de
l’Estat i ocupa al voltant de

9.000 persones directes i
20.000 d’indirectes, amb una fac-
turació total l’any 2000 de 1.500
milions d’euros (250.000 milions
de pessetes).

La seguretat i la salut del personal
miner és responsabilitat de tots
els factors implicats, és a dir, de la
plantilla mateix, de les empreses,
dels sindicats i de l’Administració.
Per aquesta raó, i com a suport a
la Direcció General d’Energia i
Mines, s’ha constituït la Mesa de

Seguretat de la Mineria amb l’ob-
jectiu de vetllar per les condi-
cions de seguretat de la indústria
extractiva catalana.

La Mesa està formada per 12
membres: 4 que representen les
principals organitzacions sindicals
de la mineria (CCOO i FIA-
UGT), 4 de les empreses en
representació del sector (Gremi
d’Àrids de Catalunya, Associació
Catalana de la Pedra Natural, Iber-
potash i Carbones Pedraforca) i 4
representants del Departament
d’Indústria, Comerç i Turisme.
El sector extractiu català és el pri-
mer de l’Estat quant a producció.
El subsector més important el
formen els àrids i els seus derivats
-ciment i formigó-, amb una fac-
turació l’any 2000 de 961 milions
d’euros (160.000 milions de pes-
setes) i una ocupació directa de
4.500 persones. L’any 1999, el

66% de l’extracció catalana va
correspondre al sector dels àrids.
El van seguir el ciment (19%), la
ceràmica (4%) i l’aigua mineral
(3%).

Al gener va tenir lloc la primera
reunió de la Mesa a la Direcció
General d’Energia, presidida per
Albert Mitjà, director general
d’Energia. Les actuacions previstes
en el camp de la seguretat es
basen fonamentalment en el con-
trol i en l’assessorament en matè-
ria de seguretat i salut. Enguany, la
Direcció General d’Energia i
Mines vol aprofundir en un
aspecte que també té una
incidència en la seguretat, com és
el del comportament i les rela-
cions humanes, per exemple,
esbrinar si les tasques de coordi-
nació entre treballadors i supervi-
sor es desenvolupen correcta-
ment.

El Gremi d’Àrids participa en la Mesa 
de la Seguretat de la Mineria

Xavier Sort i Joan Franquesa en un moment de la reunió



Unes 25 persones de 18
empreses associades al
Gremi d’Àrids de Cata-

lunya van assistir a l’assemblea
que organitzen anualment les
empreses gironines i que va tenir
lloc a la seu de la Unió d’Empre-
saris de la Construcció de Giro-
na el 24 de gener passat.

A la reunió van ser convidats el
delegat territorial de Mines de
Girona, Josep Manel Fernández

Pérez, i el professor de la Univer-
sitat de Girona, el catedràtic Lluís
Pallí.

Per part del Gremi d’Àrids, van
assistir-hi el president, Joan Fran-
quesa, i el gerent, Jaume Puig; els
representants de Girona a la Jun-
ta, el vicepresident, Domènec Es-
padaler, i els vocals, Jordi Torra i
Joaquim Roca.

Durant l’assemblea es van tractar
diversos temes que afecten espe-
cialment les comarques gironi-
nes, com la problemàtica amb
què es troben les empreses a
l’hora d’obtenir autoritzacions
per a les extraccions de graves,
sobretot als rius Muga i Fluvià.

En aquest sentit, es va discutir
sobre l’actuació de l’Agència
Catalana de l’Aigua (ACA), en la
qual va tenir un paper rellevant el
catedràtic de la Universitat de
Girona, Lluís Pallí, qui ha elaborat
un estudi sobre el nivell freàtic
als rius de Girona per encàrrec
de l’ACA.

Un altre tema que va tenir força
protagonisme durant la reunió va
ser el projecte europeu “Xarxa
Natura 2000”, que afecta molt
directament l’activitat extractiva,

tal com va explicar el gerent,
Jaume Puig.
Respecte a la futura manca de
subministrament d’àrids, Joan
Franquesa va constatar que
“comença a haver-hi una cons-

ciència dels diferents sectors que
es pot produir una manca d’à-
rids i la necessitat d’aquest
material per a l’evolució de la
societat i per garantir la cons-
trucció de les infraestructures a
Catalunya.”

Consciència, a Mines

El delegat territorial de Mines de
Girona, Josep Manel Fernández,
es va mostrar molt sensible amb
la problemàtica expressada pels
diferents agremiats gironins i pel
mateix president del Gremi, Joan
Franquesa, amb qui va intercan-
viar impressions i possibles solu-
cions al problema de les autorit-
zacions. Josep Manel Fernández
va recomanar als agremiats que
vagin pas a pas en les seves
demandes a l’Administració i que

comencin centrant-se en el tema
urbanístic, ja que és un dels prin-
cipals obstacles a l’hora de dema-
nar ampliacions a les graveres i
pedreres.

Entre les intervencions fetes pels
assistents a l’assemblea, cal desta-
car la d’un agremiat que va expo-
sar la seva preocupació pel fet
que la manca d’àrids provoqui
que les administracions autoritzin
explotacions “per fer front a les
diferents construccions previstes
de manera ràpida i malament i
que després no es restaurin”. “A
causa d’aquesta manca de previ-
sió, els que quedarem malament
serem nosaltres”, va afirmar refe-
rint-se al sector extractiu.
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“Comença a haver una
consciència per part
de diferents sectors
que es pot produir
una manca d’àrid”

Gran participació d’agremiats
en l’assemblea a Girona

Jaume Puig, Josep Manel Fernández, Joan Franquesa i Jordi Torra

Fotografia de família

A l’assemblea es van ratificar els representants de Girona a la Junta

A l’assemblea es va
discutir el projecte

“Xarxa Natura 2000”,
que afecta directament

al sector extractiu

Josep Manel Fernández, delegat territorial de Mines a Girona,
va mostrar-se molt receptiu a les problemàtiques del Gremi



Les infraestructures són molt importants per al desenvolupament
econòmic i social d’un país. Catalunya és una de les comunitats
autònomes espanyoles on es preveu un major nombre d’infraes-

tructures que necessitaran alhora un major nombre de matèria prime-
ra per a la seva construcció, entre les quals hi ha els àrids.
El govern català actua d’acord amb un projecte molt ambiciós en tots
els sentits a mitjà i llarg termini anomenat “Catalunya, horitzó 2010”.
Al període 2001-2005 les inversions programades des de la Generali-
tat i des de l’Adminstració central corresponents al departaments d’O-
bres Públiques i Política Territorial pugen a 1.494.000 milions de ptes.
A continuació detallem una sèrie de les infraestructures més impor-
tants que es preveuen construir a Catalunya finançades per la Gene-
ralitat els propers anys:

- TGV. 
L’any 2004 el TGV lligarà les quatres capitals catalanes, els 3 
aeroports i els dos grans ports. Representa una inversió de 
500.000 milions de pessetes.

- La tercera pista de l’aeroport.
Entrarà en funcionarment a finals del 2003.

- Port de Barcelona i port de Tarragona.
Suposaran una inversió de 125.000 milions de pessetes

- Depuradora del Llobregat.
Estarà llesta a finals del 2002 i serà la més gran d’Europa.
Aquesta depuradora sanejarà l’aigua de part de Barcelona i del
Baix Llobregat i suposa una inversió de 42.000 milions de pessetes.

- Trambaix.
Suposa una inversió de 36.000 milions de pessetes.

- Línia 9 del metro.
De Badalona a l’aeroport del Prat, que serà una mena de segon
transversal que passarà per la part més alta de la ciutat.
Representa una inversió de 240.000 milions en 10 anys, la 
inversió més gran que s’hagi fet mai en infraestructures a 
Barcelona.

- Carreteres
Variants de Reus, Lleida, Cardedeu, Llinars, Sant Quirze 
de Besora, etc.
Reforma de l’eix del Llobregat fins a Puig-reig i després fins a Berga.
Reforma de l’Aldea-Tortosa i la 1313 direcció a la Seu d’Urgell
Quart cinturó entre Abrera i Terrassa.

Febrer 2002 GREMI D’ÀRIDS
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Infraestructures previstes a Catalunya, hi
haurà prou àrid?

Nous interlocutors
a l’Administració

GENERALITAT DE CATALUNYA

DEPARTAMENT DE MEDI AMBIENT
- Conseller: Ramon Espadaler i Parcerisas
- Secretari general: Marià Morera i Goberna
- Delegat territorial a Barcelona: Isidre Ferran i Allué
- Delegada territorial a Lleida: Cristina Bosch i Arcau
- Director general de Patrimoni Natural i Medi Físic: Pere Maluquer i
Ferrer

DEPARTAMENT DE POLÍTICA TERRITORIAL
I OBRES PÚBLIQUES
- Conseller: Felip Puig i Godes
- Secretari general: Josep Arqués i Suriñach
- Director general d’Arquitectura i Habitatge: Damià Calvet i Valera
- Secretari per a les Actuacions Concertades: Ramon Roger 

i Casamada
- Secretari per a la Planificació Territorial: Pere Torres i Grau
- Secretari per a la Mobilitat: Josep Antoni Grau i Reinés

Xavier Ventura i Joan Franquesa durant la signatura del conveni

Conveni amb
el Banc de Sabadell

El president del Gremi d’Àrids, Joan Franquesa, i el delegat de zona
del Banc de Sabadell, Xavier Ventura Santamans, van signar un
conveni de col·laboració gràcies al qual els agremiats disposaran

d’un conjunt de productes i serveis financers dissenyats o prestats per
les entitats del Grup Banc Sabadell.
L’acte de signatura d’aquest conveni va tenir lloc a les oficines del
Banc de Sabadell a Barcelona, al cèntric passeig de Gràcia, el 23 de
gener passat.
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L’empresa SERVIÀ CANTÓ,
SA va néixer l’any 1968. No
obstant això, la seva història

es remunta uns quants anys enre-
re, al 1944, quan Pere Servià
Cantó, fundador de l’empresa, es
va donar d’alta com a contractis-
ta i un any més tard, al maig de
1945, va signar el primer contrac-
te d’obres públiques amb la Dipu-

tació Provincial de Girona. Du-
rant uns anys, va treballar en di-
verses obres de la província de
Girona, fins que al 1967 es va
constituir MOVITERRA, SA i, un
any més tard, va néixer SERVIÀ
CANTÓ, SA.Ambdues empreses
estan constituïdes únicament
amb capital de la família Servià,
des de la seva fundació.

SERVIÀ CANTÓ, dedicada prin-
cipalment a l’obra pública, va ad-
quirir la pedrera “El Pilar” l’any
1983, ubicada al terme municipal
de Cruïlles (Girona). Aquesta
pedrera, que posteriorment ha
estat ampliada amb un total de
37 hectàrees, té unes reserves
d’uns 13.000.000 m3 de corne-
anes, que al gener de 1999 van
estar oficialment homologades
per al subministrament de balast
per a les obres ferroviàries. A
més, està equipada amb moderns
sistemes de trituració i classifica-
ció i té una capacitat de produc-
ció de 350 tones/hora.

A la planta de Cruïlles, hi treba-
llen 10 persones, però el poten-
cial humà total de l’empresa és de
150 persones que es troben sota
la direcció d’un equip de profes-
sionals qualificats de primera
línia, una gestió dinàmica i una
tecnologia i uns equips de
maquinària d’última generació.

L’empresa disposa d’una planta
de trituració i dues plantes d’a-
glomerat, una d’elles mòbil, així
com d’una planta de trituració
també mòbil.

Els àrids que s’extreuen d’“El Pi-
lar”, s’utilitzen bàsicament per a
les obres pròpies i per a la cons-
trucció d’aglomerats i capes de
rodament, entre altres. Tot i que
treballen a tot l’Estat espanyol, la
seva dedicació empresarial es
desenvolupa especialment a Cata-
lunya, com ho certifica la qualitat
i quantitat d’obres importants i
significatives de la xarxa viària
catalana que han construït en els
darrers anys.

En aquest sentit, tant SERVIÀ
CANTÓ com MOVITERRA es-
tan ben classificades per la Junta
de Contractistes de l’Estat i han
obtingut el Certificat de Qualitat
d’Aenor, ISO 9002.

Per últim, cal destacar que l’em-
presa, conscient de la necessitat
de preservar el medi ambient,
participa en l’execució d’obres
d’adequació i de restauració d’a-
bocadors d’estèrils de mineria,
plantacions de talussos i superfí-
cies afectades per les obres exe-
cutades, així com en projectes
d’enjardinament i d’obres d’acció
cultural i d’integració en l’entorn.

SERVIÀ CANTO, una empresa
al servei de l’obra civil

L’empresa subministra balast a les obres ferroviàries catalanes ja que 
disposa de l’homologació corresponent des del gener de 1999

c/Enginyer Algarra, 65
17256 Pals (Girona)
Tel.: 972 66 79 36
Fax: 972 66 79 09

La planta extractiva es troba ubicada al terme municipal de Cruïlles, a Girona

Vista aèrea de la pedrera El Pilar
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CANTERAS Y EXPLOTACIONES • 1/2002 LA MAÑANA • 17/1/2002



RECULL DE PREMSA Febrer 2002 GREMI D’ÀRIDS
de Catalunya

11

LA VANGUARDIA • 17/2/2002



Entrevista

Febrer 2002 OPINIÓGREMI D’ÀRIDS
de Catalunya

- En primer lloc, podria explicar-
nos com va néixer l’Associació
Provincial d’Àrids i Formigons
de Lleida?
- L’any 1977 es formalitza a Lleida
la Federació d’Empresaris de la
Construcció amb l’objectiu de
sumar esforços i posar en comú
tots els problemes dels empresaris
de les comarques lleidatanes.
Aquesta federació aglutinà el
conjunt de gremis que actuaven
independentment, on també es
trobaven els àrids, els prefabricats,
els guixaires, els ceramistes, els
pintors, etc. Són els primers
temps després del franquisme.
L’Associació es va formalitzar
com a tal l’any 1991 i actualment
està formada per 30 empreses
d’entre 5 i 50 treballadors de mit-
jana.
Com a la resta de Catalunya, dins
l’Associació hi ha empreses fami-
liars que es dediquen únicament a
l’extracció d’àrids, però també
n’hi ha d’altres que compaginen
aquesta activitat amb una petita
activitat local de formigons o bé
amb la construcció.

- Quines coincidències hi ha
entre les empreses extractives
lleidatanes i les del Gremi?
- L’objectiu comú de les nostres
empreses és la producció d’àrids,
per tant, la matèria primera és al
sòl; s’ha d’extreure i s’ha de pro-
cessar. Els processos productius
són particulars de cada empresa,
però l’activitat en sí està igual-
ment classificada a totes les co-
marques catalanes.
La Generalitat de Catalunya té
competències en matèria minera,
mediambiental i urbanística, entre
altres, que afecten directament el

nostre sector i, per tant, les pro-
blemàtiques quant a lleis són
iguals a tot Catalunya.

- Com són les relacions de l’As-
sociació que presideix amb les
diferents delegacions territorials
de Lleida?

- Les relacions amb l’Administra-
ció són molt bones. Anualment
mantenim una sèrie de reunions
de treball on s’exposen els princi-
pals problemes que es detecten,
tant en un sentit com en l’altre.
Crec que la relació de les empre-
ses, tant de la nostra Associació
com les del Gremi d’Àrids, amb
l’Administració estan en una
bona línia i hem de seguir treba-
llant en comú per defensar els
nostres interessos i garantir el
futur de les nostres empreses.

- Quines són les principals obres
civils i les infraestructures previs-
tes a la demarcació de Lleida per
als propers anys?
En la propera dècada esperem
veure acabades les següents infra-
estructures:
a) El nou campus universitari, que
implicarà una oferta de formació
més gran.
b) El Tren d’Alta Velocitat, que
situarà Lleida al centre de la línia
París-Sevilla.
c) La remodelació i millora de la
xarxa ferroviària actual entre Llei-
da i Barcelona, tant a la línia de

Manresa com a la línia de la cos-
ta, per on podran circular trens a
gran velocitat.
d) L’autovia de la N-II, i la unió
amb l’eix transversal.
e) El canal Segarra-Garrigues, que
significarà la transformació de
milers de hectàrees a reg.
Tot aquest ventall de noves alter-
natives farà que hi hagi implanta-
ció de noves empreses, demanda
de llocs de treball, augment de la
població, augment d’habitatges,
noves urbanitzacions, nous polí-
gons, etc. Ens hem de preparar
per a les futures demandes d’à-
rids.
- Quins aspectes positius en
poden treure la seva associació i
el Gremi d’aquesta unió?
- La unió de dues associacions tan
rellevants com les nostres, i amb
el pes econòmic que representen
les seves empreses per al desen-
volupament de Catalunya, és molt
important perquè significa no
només la unió d’empreses extrac-
tives amb problemàtiques iguals,
sinó la unió d’un sector, l’extrac-
tiu català, per a la defensa d’uns
interessos comuns en un mateix
territori i sota un mateix govern.
Això implica plantejar i trobar
solucions a un problema territo-
rial existent a Catalunya com és la
dificultat d’ampliar i obrir noves
pedreres, tot i disposar de tots els
permisos i de fer les coses ben
fetes.
Crec que ara, entre tots, tindrem
més força a l’hora de participar i
decidir en les comissions tècni-
ques de treball o en l’elaboració
de reglaments, tant miners com
mediambientals.

- Quins punts cal reforçar dins el

Gremi d’Àrids i quines actua-
cions es poden iniciar per a la
defensa i millora del sector?
- En primer lloc, és important
implicar a tots els nostres asso-
ciats en la millora continuada de
les seves plantes extractives i
pedreres amb actuacions com la
reducció de la pols, de l’impacte
visual a través de la restauració
integrada, amb l’obtenció de cer-
tificats de qualitat mediambien-
tals, etc. Així, si nosaltres fem les
coses com s’han de fer i treballem
sota les directrius que el nostre
govern ens marca, podrem dema-
nar i podrem exigir que ens tin-
guin en compte. El Gremi d’Àrids
ha de prendre part activament a
totes les comissions tècniques
d’urbanisme, indústria i medi
ambient que es creen conjunta-
ment amb l’Administració per
participar en la redacció de
decrets i lleis que ens afecten.
D’altra banda, un altre tema bàsic
és donar a conèixer la nostra acti-
vitat a la ciutadania, a peu de
carrer, ja que sembla que molta
gent creu que la nostra activitat
no hauria d’existir i això és total-

ment impensable. Hem d’informar
la gent que les pedreres causen
un impacte visual temporal i que
els terrenys afectats es restauren i
queden sovint millor de com
estaven. Cal potenciar el butlletí,
fer promocions a les escoles i
engegar campanyes informatives
en aquesta direcció.

- Per últim, quines relacions cal
establir amb ANEFA?
- Espanya està formada per dife-
rents comunitats autònomes, amb
competències transferides, pro-
blemàtiques diferents, criteris de
control diferents, etc. Crec que
ANEFA hauria de constituir-se
com una confederació dels dife-
rents gremis de les comunitats
autònomes per posar en comú
temes d’àmbit espanyol.

"El Gremi ha de participar activament
en totes les comissions tècniques
d’urbanisme, indústria i medi ambient"
Sebastià Espinet, president de l’Associació Provincial
d’Àrids i Formigons de Lleida des de 1997, que agrupa
30 empreses extractives de la demarcació de Lleida, ha
assumit després de la unió d’ambdues associacions una
de les vicepresidències del Gremi d’Àrids.

Ara tindrem més
força a l’hora de

participar i decidir en
les comissions 

tècniques de treball

12

Hem d’informar que
les pedreres causen un
impacte visual tempo-
ral i que els terrenys
afectats es restauren


